
Děkuji, že držíme při sobě 
 
Vážení obyvatelé Olomouckého kraje, 
nejprve bych vám rád poděkoval za dů-
věru, kterou jste nám vyslovili prostřed-
nictvím nedávných krajských voleb. 
Moc si vážím vaší podpory a slibuji, že 
nové vedení Olomouckého kraje udě-
lá všechno pro to, aby vaše očekávání 
naplnilo.

Nejde jen o to prosadit priority, které 
jsou pro region stěžejní – tedy obnovit 
povodní postiženou severní část Olo-
mouckého kraje, zlepšit dostupnost 
zdravotní péče, modernizovat školství 
i veřejnou dopravu nebo ochránit naše 
životní prostředí a  pomoci k  dalšímu 
rozšíření sociálních služeb.

Možná ještě větším úkolem bude ob-
novit víru lidí v to, že politika se dá dělat 
slušně a pravdivě tak, aby z ní lidé měli 
užitek, a ne pocit zmaru nebo zklamání. 
Že hejtman, ale i všichni jeho náměstci, 
radní nebo zastupitelé tu jsou pro lidi, 
a nikoli obráceně. 

Třeba se můžeme v některých svých 
názorech společně rozcházet, v jednom 
se ale shodneme určitě – že náš kraj je 
dobrým místem pro život a  že může 
být ještě lepším. Aby se to stalo, musí-
me držet při sobě. Moc vás o to prosím 
a děkuji.

Ladislav Okleštěk,
hejtman Olomouckého kraje
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SLOVO HEJTMANA

ČÍSLO MĚSÍCE

Kraj má nové vedení a jasné priority

659 958 000
Tolik korun investuje letos 
Olomoucký kraj v oblasti školství. 

Po čtyřech letech se do čela 
Olomouckého kraje vrací Ladislav 
Okleštěk. Hejtmanem ho na 
svém ustavujícím zasedání zvolili 
v pondělí 21. října zastupitelé, 
kteří vzešli ze zářijových krajských 
voleb. Nová koalice složená z hnutí 
ANO a SPD (spolu s Trikolórou, PRO 
a Svobodnými) má v 55členném 
zastupitelstvu 31 mandátů.

„Protože většina členů nového vedení 
kraje má bohaté zkušenosti z komunální 
či krajské politiky, můžeme se společně 
okamžitě pustit do práce. Není na co če-
kat, máme před sebou velké výzvy. Naší 
první prioritou bude obnova území, které 

v září letošního roku postihly povodně,“ 
uvedl Ladislav Okleštěk, nový hejtman 
Olomouckého kraje.

Rada kraje si rozdělila kompetence 
Kromě hejtmana volili zastupitelé také 

novou krajskou radu a náměstky, kteří bu-
dou zodpovídat za jednotlivé oblasti, jako 
je například doprava, sociální věci nebo 
investice. Současně bylo také rozhodnuto 
o zřízení funkce uvolněného zastupitele 
Olomouckého kraje, který bude mít na 
starosti koordinaci a obnovu zaplavených 
území po povodních. Tuto funkci bude vy-
konávat Miroslav Adámek.

Mezi priority nového krajského vede-
ní, mimo už zmiňované obnovy území po 
povodních, bude patřit oblast investic, 

lepší dostupnost zdravotnické péče, 
rychlejší opravy krajských silnic, změny 
v nastavení dotací, efektivnější podpora 
soukromého sektoru a pružnější rozvoj 
sociálních služeb. Tématem z oblasti ži-
votního prostředí je například podpo-
ra výstavby takzvaných suchých nádrží 
a dalších opatření, která dokážou zadržet 
vodu v krajině a snížit tak následky niči-
vých záplav.

„Jménem celého nového vedení kra-
je děkuji zastupitelům za důvěru, kterou 
nám dali. Kraj získal akceschopnou vládu, 
která bude táhnout za jeden provaz a po-
máhat lidem, aby se jim v Olomouckém 
kraji lépe žilo,“ dodal hejtman Ladislav 
Okleštěk.

 Jaroslav Kropáč

Nové vedení Olomouckého kraje, které vzešlo ze zářijových voleb.  Foto | Olomoucký kraj
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PŘEDSTAVUJEME NOVÉ VEDENÍ 
OLOMOUCKÉHO KRAJE

JUDr. Vladimír Lichnovský
(ANO 2011)

1. náměstek hejtmana pro zdravotnictví,  
financování a investice příspěvkových 
organizací a energetiku

Ing. Pavel Jelínek, PhD. 
(SPD, Trikolora, PRO a Svobodní)

náměstek hejtmana pro strategický  
rozvoj a IT

Irena Blažková 
(ANO 2011)

náměstkyně hejtmana pro životní 
prostředí, odpady a zemědělství

Ing. Petr Vrána 
(ANO 2011)

neuvolněný člen rady

Ing. Monika Hryzbilová
(ANO 2011)

náměstkyně hejtmana pro sport, 
kulturu a památkovou péči

Mgr. Miroslav Adámek 
(ANO 2011)

uvolněný člen zastupitelstva pro oblast 
pomoci a obnovy zaplavených oblastí

Mgr. Bohuslav Hudec 
(ANO 2011)

náměstek hejtmana pro dotace a dopravu

Ing. Jana Konvičková 
(ANO 2011)

neuvolněná členka rady

Ladislav Okleštěk 
(ANO 2011)

hejtman Olomouckého kraje

Mgr. Svatopluk Binder, Ph.D. 
(ANO 2011)

náměstek hejtmana pro školství, 
cestovní ruch a vnější vztahy

JUDr. Martin Škurek, Ph.D. 
(ANO 2011)

náměstek hejtmana pro sociální 
věci a záležitosti seniorů

Dan Chromec 
(SPD, Trikolora, PRO a Svobodní)

neuvolněný člen rady

V  oblasti zdravotnictví nás čeká spousta práce. Zaměříme 
se na zvýšení počtu lékařů, zejména v odlehlých regionech. 
Důležitá je také modernizace zdravotnických zařízení a  ob-
nova jejich přístrojového vybavení. Plánujeme investice do 
nových sanitek pro záchranáře a  modernizaci zdravotnické 
infrastruktury. V oblasti investic chceme obnovit a zintenziv-
nit investiční aktivity, které byly v minulosti omezeny. Dále se 
budeme soustředit na energetickou soběstačnost krajských 
budov a efektivní využití jejich potenciálu pro modrozelenou 
infrastrukturu. Naším cílem je zlepšit kvalitu života obyvatel 
v našem regionu.

V oblasti IT bych chtěl zviditelnit činnost samosprávy zveřej-
ňováním usnesení zastupitelstva v přívětivé formě a zaměřit 
se na vyrovnávání ekonomických a sociálních rozdílů v kraji. 
Podpořím projekty proti vylidňování venkova a zajistím ob-
novu oblastí postižených povodněmi. Důležitá je podpora 
udržitelných investic s využitím evropských a národních do-
tací, zejména v oblastech školství a zdravotnictví. Rovněž se 
zaměřím na efektivní využívání prostorových dat pro územní 
plánování a  transparentní projednávání rozvojové strategie 
kraje.

Je pro mě zásadní, aby náš kraj zůstával v dobré kondici i pro 
budoucí generace. Chci se zaměřit na projekty zadržování 
vody v  krajině, výsadbu zeleně a  podporu zelených střech 
a  fasád. Důležitou prioritou je také snižování komunálního 
odpadu, motivace k  recyklaci a  podpora bezobalového na-
kupování. Budoucnost vidím v  obnovitelných zdrojích šetr-
ných k životnímu prostředí. Ráda bych se věnovala i oživení 
brownfieldů, kterým bychom našli nové využití.

Narozen v Přerově. Od roku 2022 je primátorem statutárního 
města Přerov a poslancem Parlamentu ČR. Snaží se pomáhat 
v rozvoji Olomouckého kraje a města Přerova a ve zlepšová-
ní podmínek pro rozvoj sportu a kultury. Ve volném čase rád 
sportuje a cestuje.

Podporou sportu chceme zvýšit zájem dětí a mládeže o po-
hyb, a  proto navýšíme dotační programy a  pomůžeme ob-
cím získávat prostředky na sportovní projekty. Také se ve své 
pozici zaměřím na podporu handicapovaných sportovců 
a  vzdělávání trenérů. V  oblasti kultury chceme zatraktivnit 
naše kulturní instituce, budu podporovat kulturní akce v kraji 
a pokračovat v rozvoji knihoven a investicích do Kulturního 
a edukačního centra MDMF v Olomouci.

Mým úkolem je pomáhat oblastem postiženým povodněmi, 
zejména na severu regionu. Musíme zajistit správný směr 
toků informací, pomoci a financí, aby obce měly spolehlivého 
partnera pro zvládnutí bezprecedentních výzev. Díky šestile-
té práci v obcích na Šumpersku a Jesenicku a zkušenostem 
při vedení krizového štábu v  nejhůře postižených místech 
vím, jak obnovu efektivně řídit. Olomoucký kraj bude stát za 
všemi, kdo potřebují pomoc.

Jako náměstek pro dopravu se zaměřím na modernizaci sil-
nic, rozšíření cyklostezek a  zvýšení bezpečnosti na našich 
cestách. Chceme řešit přetížené úseky a urychlit klíčové stav-
by pro lepší dostupnost v kraji. Podporuji ekologickou dopra-
vu, včetně veřejné dopravy a cyklistiky, které přispějí k čist-
šímu životnímu prostředí. Efektivní využívání evropských 
fondů nám pomůže dosáhnout těchto cílů rychleji a s vyšším 
efektem.

Žije v Jeseníku, je vdaná, má dceru. V současné době podni-
ká jako OSVČ v oblasti IT a pronájmu nemovitostí. Ve volném 
čase se věnuje ročnímu vnukovi a cestování. Jako zastupitel-
ka města Jeseníku je také oddávající, a to ji baví. Ale aktuálně 
se především zabývá pomocí druhým a  obnovou vlastního 
obydlí po povodni, jako většina obyvatel Jesenicka.

Budu náročným hejtmanem. Zejména na své kolegy v Radě Olo-
mouckého kraje, od kterých očekávám velké nasazení a  nadšení 
do práce, odvahu, slušnost a vytrvalost. Přestože vedení kraje má 
nejnižší průměrný věk v  historii, kolegové nejsou žádní zelenáči. 
Náš tým tvoří kompetentní profesionálové, mnozí se už pohybují 
v komunální, krajské nebo celostátní politice. Víme, co města a obce 
potřebují, aby se tam lidem žilo dobře. Tím chci říct, že není čas ztrá-
cet čas, jsme připraveni se okamžitě pustit do práce. Vlastně jsme už 
začali, protože těch věcí, které je potřeba změnit k lepšímu, je spous-
ta. Hlavní prioritou je pomoc a obnova zaplavených oblastí a také 
musíme nastartovat investice, které v letech 2020-2023 skomíraly.

V oblasti školství chceme podporovat polytechnické vzdělá-
vání a sportování dětí, aby lépe odpovídalo potřebám trhu. 
Propojíme střední a vysoké školy s Inovačním centrem Olo-
mouckého kraje a zachováme speciální školy, aby inkluze ne-
narušovala výuku. V cestovním ruchu bych se rád zaměřil na 
obnovu aktivit v oblastech zasažených povodněmi, zejména 
na Jesenicku, a na rozvoj cyklostezek a dopravního spojení 
mezi zaměstnaneckými centry. Současně chceme posílit stá-
vající partnerské vazby s  kraji a  navázat nová mezinárodní 
spojení.

Jsem zvyklý řešit problémy s  ohledem na dlouhodobý do-
pad. Jako náměstek hejtmana se chci zaměřit na racionální 
nastavení systému sociálních služeb v Olomouckém kraji tak, 
aby odpovídal potřebám všech uživatelů i poskytovatelů, re-
flektoval aktuální trendy a byl dlouhodobě finančně udržitel-
ný. Důraz bude kladen zejména na podporu pečujících osob, 
seniorů vyžadujících vysokou míru péče a uživatelů s těžkými 
formami autismu.

Narozen roku 1970 v Olomouci. Vystudoval gymnázium v Pře-
rově, poté policejní akademii v Praze. V roce 2019 vstoupil do 
strany SPD. Od roku 2020 je zastupitelem Olomouckého kraje 
a také je zastupitelem města Přerov. V současné době pracuje 
jako řidič pro společnost MEDEOR laboratoře s.r.o.
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Co bylo první věcí, kterou 
jste na hejtmanství udě-
lal, když jste se do funkce 
vrátil?

Popřál jsem kolegům hodně 
sil, energie, odvahy a chuti do 
práce. Doufám, že jim nadše-
ní pro nové výzvy vydrží, pro-
tože dokážu být někdy hodně 
náročný. 

Spíš jsem mířil na hlavní 
cíle, které chcete na kraji 
prosadit. S čím začnete?

Výhodou nové krajské koali-
ce je, že nejsme žádní zelenáči. 
Vedení kraje tvoří kompetent-
ní profesionálové, mnozí se už 
pohybují v komunální, krajské 
nebo celostátní politice. Takže 
ví, co města a obce potřebu-
jí, aby se tam lidem žilo dobře. 
Jinak řečeno, nepotřebujeme 
se dlouze rozkoukávat, hned si 
můžeme vyhrnout rukávy a pus-
tit se do práce.

Pořád jste mi ale neodpo-
věděl, co bude první věcí, 
kterou uděláte?

Určitě je potřeba se mnohem 
více zaměřit na sever regionu, 
který byl teď navíc postižený 
povodněmi. Pak musíme změnit 
nastavení dotací tak, aby bylo 
spravedlivější. Chceme víc pod-
pořit hasiče, hlavně teď, protože 
při povodních si pořádně mákli 
a znovu potvrdili, jak jsou pro 
nás nepostradatelní. Potřebuje-
me zefektivnit školství, zlepšit 

a zrychlit opravu silnic. Musí-
me se postarat o lepší zdravotní 
péči. Sociální oblast také potře-
buje modernizovat, staří a hen-
dikepovaní lidé si zaslouží kva-
litní služby… Práce máme nad 
hlavu.

Myslel jsem, že začnete 
vracet lidem to, co jim Fia-
lova vláda vzala. Narážím 
na váš volební slogan…

Vždyť o tom mluvím. Samo-
zřejmě, že vedení kraje nemůže 
snížit lidem daně, které vláda 
nesmyslně navýšila, ačkoli slibo-
vala, že to neudělá. Ani hejtman 
nemůže živnostníkům snížit 
odvody, které jim vláda zvedla 
skoro na dvojnásobek, i když se 
dušovala, že nic takového ne-
chystá. A navíc tato drastická 
ekonomická opatření státnímu 
rozpočtu vůbec nepomohla.

A co tedy budete vracet?
Jako kraj můžeme udělat 

spoustu jiných věcí, které tvrdé 
dopady vládních opatření sníží. 
Třeba se zasadit o to, aby měly 
děti dostupnější sport, když na 
něj teď jejich rodiče nemusí 
mít peníze. Můžeme podpořit 
dostupnější veřejnou dopravu 
– to bude mít pozitivní dopad 
na všechny. Dá se upravit na-
bídka středních škol tak, aby 
odpovídala tomu, co potřebují 
firmy. Také chceme navýšit pod-
poru potřebným. A podnikate-
lům pomoci rozjetím investic, 

které minulé vedení kraje v prv-
ních třech letech své vlády za-
škrtilo, aby opticky snižovalo 
dluh… Víte ale, co chceme vrátit 
hlavně?

Ne.
Chceme vrátit důvěru lidí 

v Olomoucký kraj. Vláda Pe-
tra Fialy má rekordně nízkou 
podporu, téměř nikdo jí nevěří. 
Protože je mimo realitu. A jak 
mohou lidé věřit hejtmanství, 
které dopustilo, aby byl jeho 
náměstek a úředníci zapleteni 
do korupční kauzy nebývalých 
rozměrů? Za minulého vedení 
se sice silnice v Olomouckém 
kraji opravovaly, ale dost se při 
tom šidilo. 

Jak konkrétně?
Prostě do podloží silnic ne-

dali to, co měli, ale hezky to 
vyfakturovali a pak se o peníze 
podělili. Představte si, že kvůli 
těmto gaunerům jezdíte s dět-
mi po cestách, kterým se může 
utrhnout krajnice. Budeme to 
muset všechno teď opravovat. 
Je mi líto lidí třeba v Litovli, kde 
se znovu uzavřou silnice, proto-
že se opravily nekvalitně. Lidé 
jsou naštvaní, právem. 

Takže chcete zlepšit pověst 
kraje?

Ano. Pokud se vrátím k vaší 
otázce, tak to nejhorší, co se li-
dem vzalo, je důvěra v politiku 
a ve stát. A kvůli zmiňované 

krajské kauze přišel o důvěry-
hodnost bohužel i Olomoucký 
kraj. A my mu ji chceme vrátit. 

Zmiňoval jste, že chcete 
zlepšit dostupnost zdravot-
ní péče. Jak to uděláte?

Uvažujeme tak, že bychom 
medikům platili studium a oni 
by se pak zavázali, že nějakou 
dobu zůstanou pracovat v Olo-
mouckém kraji. Chybí nám lé-
kaři hlavně na Šumpersku a Je-
senicku. Není přece fér, aby lidé 
platili ze svých daní doktorům 
studium a oni je pak neošetři-
li, protože chtějí mít ordinaci 
v Praze nebo v Londýně. 

Existuje vůbec nějaký práv-
ní rámec, jak něco takové-
ho můžete udělat?

Podívejte. Já politiku vní-
mám tak, že je tady pro lidi. 
A když je něco potřeba změnit, 
tak se holt změní zákon, vyhláš-
ka, právní rámec. Vždyť legisla-
tiva není Desatero. To se nemě-
nilo dva tisíce let, a je to dobře. 
Jenže zákony se mají měnit tak, 
aby byly lidem k užitku. Ne, aby 
jim život komplikovaly. Co se 
týká lékařů, tak to, o čem jsem 
mluvil, je možné už dávno, sta-
čí jen začít. Studentům medi-
cíny poskytne kraj stipendium 
za závazek, že po studiu budou 
nějakou předem určenou dobu 
pomáhat pacientům u nás v kra-
ji. Mimochodem, těch opatření 
ve zdravotnictví, které chceme 
učinit, je mnohem víc, budeme 
o všem občany informovat. 

Jednou z vašich priorit 
jsou i sociální služby. Co 
s nimi plánujete?

Není normální, aby lidé čekali 
na umístění do domova důchod-
ců třeba i několik let. Takže mu-
síme navýšit kapacitu domovů 
pro seniory. A pak se také musí-
me zaměřit na podporu domácí 
péče, terénních služeb, protože 
každý člověk chce strávit konec 
života doma, a ne v nějakém 
ústavu, byť je to třeba jinak moc 
hezké zařízení. A taky chceme 
navýšit podporu paliativní péče 

– ta se zaměřuje na lidi, kteří 
už umírají, a jde o to, aby odešli 
důstojně. Moc mě mrzí, že tuhle 
naši iniciativu předchozí vedení 
kraje omezilo. 

Jak chcete tohle všechno 
stihnout, když zároveň zů-
stáváte poslancem? 

Do Sněmovny mě lidé zvo-
lili před třemi roky. Vnímám 
jako svou povinnost poslanecký 
mandát dokončit, zodpovídám 
se svým voličům, ne novinářům 
nebo opozici. Ono to je navíc vý-
hodou, když mohu v Praze bojo-
vat za náš kraj i jako poslanec. 
Například v parlamentu se teď 
bude rozhodovat o podpoře ob-
lastem, které zasáhla povodeň. 
Myslím, že tam můžu být dost 
platný.

Mně šlo o to, jestli se to dá 
stíhat.

Budu teď trošku osobní. 
Předpokládám, že vaše mamin-
ka celý život chodila do práce, 
a když se z ní vrátila, starala se 
o vás, o domácnost, o to, abyste 
měl hotové úkoly, nachystanou 
svačinu, vyprané a vyžehlené 
prádlo, uklizeno, teplou veče-
ři a k tomu ještě hezké dětství. 
Rodičovství je v podstatě druhé 
povolání. Fungujete čtyřiadva-
cet hodin denně na plný úvazek. 
A víte, proč i přes tuhle zátěž ni-
kdo z rodičů nelituje? A proč to 
všechno stíhají?

Tuším.
Protože každá máma i táta 

mají svoje děti rádi, proto jim 
obětují všechno, všechen svůj 
čas. Proč bych nemohl všechen 
svůj čas dát kraji, který mám 
rád? Moje děti jsou už dospě-
lé, takže se mohu věnovat práci 
naplno, běžně pracuji 16 hodin 
denně. Lidé mě znají, a když 
si mě nyní zvolili v krajských 
volbách, věří mi, že svoji práci 
zvládnu a že pro kraj budu pra-
covat dobře. Moc jim za jejich 
důvěru děkuju. Moc si jí vážím. 
Když o mě nepochybují oni, ne-
budu pochybovat ani já. 

 Jaroslav Kropáč

Ladislav Okleštěk: Můj největší úkol 
je vrátit lidem důvěru v Olomoucký kraj 

Ladislav Okleštěk se po čtyřech letech vrací do funkce hejtmana Olomouckého 
kraje. Co máme od úřadu pod jeho vedením očekávat? Jaké má priority pro 
další čtyři roky a v čem nový hejtman spatřuje podobnost mezi rodičovstvím 
a řízením kraje? Jaká je podle Ladislava Oklešťka souvislost mezi Desaterem 
a legislativou? I na tohle najdete odpovědi v následujícím rozhovoru. 

Hejtman Ladislav Okleštěk se svou vnučkou.  Foto | archiv L. Oklešťka



4 zpravodajství |

Investiční smršť v oblasti školství. Do 
tříd a dílen míří moderní technologie 

listopad 2024

Podzim je obdobím, kdy se 
úřad práce ještě více zaměřuje 
na mladé lidi. Na jedné straně 
v  září dorazila na úřad práce 
hlavní vlna čerstvých absol-
ventů středních a  vysokých 
škol, kteří hledají zaměstnání. 
Na straně druhé se v rodinách 
žáků posledních ročníků zá-
kladních škol začíná diskutovat 
o tom, na jakou střední školu si 
v příštím roce podat přihlášku. 
Při těchto debatách by se měly 
brát ohledy i  na to, jaká bude 
uplatnitelnost absolventa vy-
brané školy v  praxi. Mnohé 
mohla napovědět návštěva ně-
které z Burz práce a vzdělávání, 
které spoluorganizuje i  úřad 
práce. Žáci ZŠ se zde mohli se-
známit se vzdělávací nabídkou 
středních škol a zjistit, jaké bu-
dou možnosti jejich budoucího 
pracovního uplatnění u  nejvý-
znamnějších zaměstnavatelů. 
Pro ty, co se nestihli burzy zú-
častnit, uvádím pár čísel ze sta-
tistik úřadu práce – zatímco 
na jedno volné pracovní místo 
v administrativě připadá 20 ne-
zaměstnaných, u  kvalifikova-
ných strojírenských profesí si 
jeden zájemce může naopak 
vybírat z dvou až čtyř volných 
míst. Navíc studenti nejvíce 
žádaných oborů mohou už 
v době studia pobírat stipendia 
od firem, případně od Krajské-
ho úřadu Olomouckého kraje. 
Přeji všem žákům a jejich rodi-
čům šťastnou ruku při výběru 
studijního oboru.

Atlas školství je výbornou 
pomůckou pro výběr školy, 
jelikož přináší přehled všech 
středních a  vyšších odbor-
ných škol všech zřizovatelů 
v Olomouckém kraji. U každé 
školy naleznete jak obory, 
které škola nabízí, tak kontak-
ty na odpovědné pracovníky 
a  informace o  počtu přijí-
maných žáků v  daném roce. 
Atlas školství obdrží každý 
deváťák ve škole a je k dispo-
zici také elektronicky nawebu 
www.atlasskolstvi.cz.
Web remeslojeok.cz přiná-
ší přehled o  podporovaných 
technických a  řemeslných 
oborech stipendii Olomouc-
kého kraje a  také chatbota 
Přemka, který Vám poradí, 
kde se váš preferovaný obor 
vyučuje. 

Na webových stránkách 
olomouckeskolstvi.cz nalez-
nete aktuální informace o ak-
cích ve školství. 

SLOVO ODBORNÍKA

VÍTE, ŽE…

Vlastimil Přidal
ředitel, 
Úřad práce Olomouc

Stovky milionů korun 
letos investoval 
Olomoucký kraj do 
oblasti školství. Velká 
část peněz šla na 
modernizaci školních 
budov, dílen nebo 
sociálního zázemí. 

Hlavním smyslem je moderni-
zovat školství v regionu tak, aby 
odpovídalo moderním trendům. 
Pro letošek má do škol přitéct 
téměř 660 milionů korun.

„Chceme, aby školy zřizova-
né Olomouckým krajem při-
pravily studenty a žáky tak, aby 
našli dobré uplatnění v praxi. 
Proto jsou pro nás tak důležité 

investice například do školních 
dílen nebo moderních techno-
logií, se kterými dnes firmy běž-
ně pracují,“ vysvětlil Svatopluk 
Binder, náměstek hejtmana pro 
oblast školství.

Letos začala výstavba moder-
ních dílen například ve střed-
ní technické škole v Olomouci, 
nové zázemí dostanou umělečtí 
řezbáři v Tovačově, moderní 
dílny získá také technická ško-
la v Mohelnici a škola logistiky 
a chemie v Olomouci se může 
těšit na rekonstruované školní 
laboratoře. 

Pomoc lidem i firmám
Investice do školního zázemí 

má na trh práce dostat mladé 

a kvalifikované lidi. Dosud se 
často stávalo, že po vyjití učňů 
nebo studentů ze škol je muse-
ly firmy či podniky dovzdělat, 
aby čerstvé absolventy vůbec 
mohly zaměstnat. To má změnit 
právě probíhající modernizace 

„Spousta firem má dnes velký 
problém sehnat kvalifikované 
zaměstnance. Olomoucký kraj 
může v tomto směru hodně po-
moci, protože většinu středních 
škol v regionu zřizuje. Cesta 
vede nejen přes kvalitní výuku 
mladých lidí, ale také přes od-
povídající nabídku studijních 
a učebních oborů,“ dodal ná-
městek Binder. 

Jedním z největších projektů 
je v této oblasti už zmiňovaná 
výstavba dílen ve Střední škole 
technických profesí Olomouc. 
Projekt označovaný jako Cen-
trum odborné přípravy tech-
nických oborů (COPTO) bude 
v tomto směru představovat 
absolutní špičku v rámci celého 
regionu a zřejmě i Česka. 

 Jaroslav Kropáč

Titul Zelená škola získala mateřinka v Hranicích
Olomoucký kraj letos mezi 
účastníky soutěže Zelená škola 
rozdělil celkem 150 tisíc korun. 
Peníze jsou ale jen příjemným 
bonusem, ve hře je něco dale-
ko důležitějšího – životní pro-
středí a příroda. Právě o její 
ochranu se všech osmnáct sou-
těžících škol zasloužilo. Cílem 
akce je motivovat děti, žáky 
a pedagogy k činnostem, které 
vedou k rozvoji udržitelného 
jednání a ochraně životního 
prostředí.

Vítěznou školou v kategorii 
Mateřská škola se stala Základní 

ZELENÁ ŠKOLA ZA ROK 2023/2024 

Seznam oceněných Zelených škol za rok 2023/2024 
v kategorii základní a střední škola:

1. Základní a mateřská škola Olomouc, Svatoplukova 11, p. o.  
(1. místo)

2. Základní škola Litovel, Jungmannova 655 (2. místo)
3. Základní škola a mateřská škola Hranice, Struhlovsko, p. o. 
4. Základní škola Nová Hradečná, p. o. 
5. Slovanské gymnázium Olomouc
6. Střední lesnická škola, Hranice
7. Střední škola, Základní škola a Mateřská škola Přerov, Malá 

Dlážka 4

škola a mateřská škola Hrani-
ce, Struhlovsko, která získala 
79 bodů z maximálně možných 
85 bodů. 

Zelená škola kromě finanční 
odměny získala sestavu ptačího 
krmítka, luční med a bylinkové 
sirupy. Po dobu tří školních let 
bude užívat titul Zelená škola 
Olomouckého kraje. Finanční 
odměnu škola použije na kou-
pi zahradního nářadí nebo na 
pořízení pomůcek, které bude 
využívat při environmentální 
výchově.

 Radka Kmochová

Slavnostní vyhlášení soutěže se konalo ve venkovní učebně Základní školy a mateřské školy Olo-
mouc, Dvorského 33, která je nositelem titulu Zelená škola a Světová škola. 
 Foto | Olomoucký kraj 

školních budov a jejich záze-
mí. Proto je součástí výše zmi-
ňovaných projektů například 
i výstavba moderních IT center 
nebo vybavení učeben pokroči-
lými strojními technologiemi. 

Důležité i zajímavé 
informace nejen o školství 

přináší nový Datový 
portál Olomouckého 

kraje. www.DataOK.cz



Velká Bystřice nedaleko 
Olomouce je malé město 
s velkou historií. Před 
osmdesáti lety tudy kráčely 
dějiny – během druhé 
světové války se v Bystřici, 
za vydatné pomoci místních, 
zformoval partyzánský 
odboj. Příběhy tří mužů, 
Metoděje Osladila, Josefa 
Jedličky a Františka Cenkla, 
jsou dodnes živým důkazem 
odvahy a vlastenectví.

Kluci na vlaku
Snaha nacistů rozbít velkobystřickou 

záškodnickou síť se tříštila jen díky sta-
tečnosti místních lidí. Platila tu přímá 
úměra – čím více se gestapo snažilo, tím 

silnější odpor vzrůstal. Partyzánům se 
dařilo. Velká Bystřice leží blízko Olo-
mouce a Přerova, kde byly významné 
železniční uzly. Odbojáři ničili koleje, 
sabotovali vlakové soupravy, přerušova-
li elektrické rozvody.

 V nedaleké továrně v Mariánském 
Údolí, kde Němci vyráběli granáty, mu-
sel pracovat i šestnáctiletý Josef Jed-
lička (1923–2022), který spolu s další-
mi asi dvaceti mladými kluky plánoval, 
jak nacistům uškodit: „Sypali jsme písek 
do ložisek, aby se to zadřelo. Poškodili 
jsme i vodní elektrárnu, která to celé 
napájela.“ S rostoucím terorem vzrůs-
tala i chuť. Mladíci jednoho dne naská-
kali na projíždějící německý nákladní 
vlak: „Každý měl nějakou sekeru nebo 
kladivo, no, a pokud možno jsme roz-
bili, co se dalo. Jestli tam bylo nějaký 
měřidlo nebo něco, tak jsme to rozbili. 
No, a potom nás napadlo… ono to bylo 
přivázaný drátama, tak pilku na železo 
a ty minomety, děla nebo houfnice jsme 
vyhazovali.“

Odhalili je při pokusu vykolejit vlak 
u Smilova. Josef se spolu s kamarádem 
Václavem doslova prostřílel na hranice, 
kde až do konce války působili v řadách 
1. československé partyzánské brigády 
Jana Žižky.

Utekl z Osvětimi
 František Cenkl (*1923) takové 

štěstí neměl. Ve škole měl dobrého ka-
maráda, protinacisticky smýšlejícího 
Němce Waltera Knappa, který byl čle-
nem velkobystřické partyzánské skupi-
ny. Po jednom ze zátahů padlo podezření 
i na Františka – v červnu roku 1943 je 
odvlekli do Osvětimi, odkud se mu po 
roce podařilo za dramatických okolností 
dostat až do Olomouce. František Cenkl 
zfalšoval pracovní knížku a nastoupil do 

továrny Wagner-Werke. Později jej, jako 
národního socialistu, který odmítl vstup 
do komunistické strany, režim uvěznil na 
jeden a půl roku v Jáchymově. Bylo to 
v době, kdy jeho žena čekala dítě. 

Přežil Terezín
 Cukrář Metoděj Osladil (1923–

2015) pocházel z Rudy nad Moravou, 
kde si během válečných let s kamarádem 
Josefem Hejtmánkem postavili bunkr, 
v němž ukrývali partyzány z Velké Bystři-
ce. Psal se rok 1944 a smyčka se pomalu 
utahovala. Jeden z partyzánů nevydržel 
brutální výslech a prozradil Metodějovo 
jméno: „Přijeli a vzali mě. Doma udělali 
bordel, všechno rozházeli a moji matku 
potloukli, vyrazili jí zuby.“

Metoděj Osladil putoval do šumper-
ské robotárny. „Když mě zavřeli, tak mně 
tak ztloukli zadek, že jsem týden nemohl 

sedět. Bejčákem. Viděl jsem chlapa ztlu-
čeného tak, že mu ze zadku maso padalo. 
V Šumperku na gestapu.“ Poté skončil na 
necelý rok v Malé pevnosti v Terezíně. 
Necelý rok trvající celou věčnost. Šikana, 
bití, hrůzné kulisy: „Viděl jsem, jak se dva 
Židi pro zábavu strážných museli tlouct. 
Tloukli se u takové kaluže klackama, až 
se utloukli. Ten jeden spadl dolů. Ten se 
tam utopil. Já jsem raději odešel, abych 
nebyl svědkem nebo něco neudělal.“

Metoděj Osladil přežil jen díky svému 
mládí a odhodlanosti k životu. Pomohlo 
mu také to, že během práce, kterou mu-
sel vykonávat, měl občas přístup k vita-
mínům ze zeleniny. Po válce začal podni-
kat, ale po roce 1948 mu komunisté vzali 
stroje. Zavřel proto svou prodejnu a šel 
pracovat jako cukrář do Šumperku. 

 František Vrba, Vít Lucuk
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OKÉNKO STAROSTY

Josef Šmíd
starosta  
obce Hvozd

Hvozd – obec obklopená 
hlubokými hvozdy

Hvozd je jednou z nejstarších 
vesnic na dnešním Konic-
ku. První písemná zmínka se 
nachází v zemských deskách 
v roce 1275. Vesnice v dneš-
ním rozsahu vznikla na počátku 
70. let minulého století spoje-
ním s Otročkovem, Vojtěcho-
vem a Klužínkem a má nyní 
rozlohu 1237 hektarů a žije zde 
650 obyvatel. V katastru obce je 
vodní předěl. Pilávka, pramení-
cí jedním ramenem v lese Bře-
zina nedaleko Haček a druhým 
přímo v obci Hvozd, teče kolem 
Ochoze, Laškova do Náměště 
na Hané, potok Hvozdecký teče 
do Špraňku a dále do Třebůvky. 
Přes naši vesnici před osídle-
ním vedla kolem těchto potoků 
stará obchodní cesta z Olomou-
ce do Čech. Hvozd byl v minu-
losti přifařen do Bohuslavic, 

Otročkov do Kladek, Vojtěchov 
do Luké a Klužínek do Konice. 
Odtud také byla po sloučení 
obcí v minulosti znát určitá ne-
sourodost, která se po sloučení 
zemědělských družstev téměř 
vytratila.

O bydlení ve Hvozdě 
je velký zájem

Dnes se rozvíjí především 
samotná část Hvozd, neboť zde 
žije většina obyvatel, je zde ško-
la, dva obchody, dvě hospody, 
zdravotní středisko s ordinací 
praktického lékaře a zubaře, 
sportovní hala, fotbalové hřiš-
tě, hřbitov a pošta Partner, kte-
rou zřizuje naše obec. V ostat-
ních částech, ve kterých většina 
domů slouží k rekreaci, je pou-
ze ve Vojtěchově obchod a dva 
hostince, které žijí především 
z turistického ruchu, neboť 
Vojtěchov leží v malebné doli-
ně směrem k Javoříčku a Bou-
zovu. Trend odchodu mladých 
lidí z obce je vidět především 
v těchto místních částech, v sa-
motném Hvozdě obyvatel spíše 
přibývá, neboť jedním z našich 
největších lákadel je naše škola, 
kulturní a společenské zázemí, 
možnost mladých rodin získat 
za přijatelnou cenu stavební 
parcely pro výstavbu rodinných 

domů a v neposlední řadě též 
jen 15 km vzdálená dálnice.

Spolková činnost, která má 
v naší obci velkou tradici, je 
výrazně zaštítěna jednotlivý-
mi sbory dobrovolných hasičů 
v Klužínku, Hvozdě a Vojtěcho-
vě. Dále se zde o sportovní vyži-
tí mladých lidí stará FC Hvozd, 
který mimo fotbalového druž-
stva mužů má i družstva žáků. 
Svoji činnost především v rám-
ci ochrany přírody zabezpečuje 
i Myslivecký spolek Hvozd.

Největším hybatelem, co se 
týká kultury, sportu, ochrany 
přírody a podobně, je však naše 

Velká Bystřice z pohledu velkých dějin

Post Bellum společně s Ministerstvem pro místní rozvoj připravuje významná místa spojená s českou cestou ke svobodě na prestižní evropské ocenění. Vybraná místa, která připomínají 
boj za demokracii, mají šanci získat značku "European Heritage Label" – něco jako vstupenku mezi nejvýznamnější evropské památky. Do projektu jsou zapojeni i místní obyvatelé 
a představitelé obcí, kteří nejlépe znají příběhy těchto míst. Společně pracujeme na tom, aby se naše památky, které vyprávějí o cestě ke svobodě a demokracii, dostaly na evropskou mapu 
a získaly značku, která jim zajistí místo mezi nejvýznamnějšími historickými místy Evropy. Už brzy vám představíme, která místa byla vybrána. Sledujte nás!

dvoutřídní škola 1.–5. ročník. 
Školu si hýčkáme a jsme vděč-
ni, že ji máme a že naši žáci 
jsou dobře připraveni k dalšímu 
studiu především na gymnáziu 
v Konici a v Litovli. Když škola 
uspořádá nějakou akci, je vel-
ká účast téměř jistá. Všichni se 
chtějí podívat na svoje potomky 
a svojí přítomností je morálně 
podpořit. U nás je to o to lepší, že 
tyto školní akce mají velmi dob-
rou pověst co se týká pálení čaro-
dějnic, školních besídek a přede-
vším Strašidelného mlýna.

Chválou školy bych nechtěl 
snižovat zásluhu rodičů na 

výchově dětí, která má být pře-
devším v rodině, ale myslím si, 
že by dětem dosti prospělo, kdy-
by méně času trávily u počítačů, 
tabletů a mobilů a více se věno-
valy kolektivní zábavě, sportu 
a občas doma pomohly rodičům. 
Některé děti přijdou o prázdni-
nách na obec na brigádu a neu-
mí držet krumpáč či lopatu, ale 
musí mít v ruce mobil.

Obec je zajímavá  
i pro rekreaci a turistiku

A kam se u nás můžete podí-
vat? Většina turistů jistě již přes 
Vojtěchov navštívila Zkameně-
lý zámek, Javoříčské jeskyně, 
v dosahu je též hrad Bouzov. 
Směrem na Otročkov je k vidě-
ní překrásný vodní mlýn, který 
však není přístupný, ale mnozí 
z vás tam zavítali, ať již s dět-
mi na Strašidelný mlýn, nebo 
o Vánocích na výstavu. Kousek 
od něj je vápencový kopec Prů-
chodnice, pod kterým se pasou 
angličtí plnokrevníci. Na dru-
hé straně směrem k Hačkám je 
krásná procházka kolem hřbi-
tova k prameni řeky Pilávky, 
kde můžete cestou spatřit na 
širokých stráních pasoucí se ja-
lovice. Příroda je u nás opravdu 
krásná, a proto si dovoluji vás 
všechny k nám pozvat.

listopad 2024

Víla Pilávka v lese nedaleko Hvozdu. Foto | Daniel Berka
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JAK VAŠI ŠKOLU ZASÁHLY ZÁŘIJOVÉ POVODNĚ A JAK JSTE JAKO ŠKOLA 
FUNGOVALI? CO BYLO NA ZVLÁDÁNÍ TÉTO KRIZE NEJTĚŽŠÍ? 

|

Šárka Hynková
ředitelka, Gymnázium Jeseník 

Silvie Pernicová
ředitelka, Střední škola gastronomie, farmářství a služeb Jeseník 

Miluše Malčíková
ředitelka, Základní škola Vidnava

Libor Vrána
ředitel, Střední škola řemesel a Odborné učiliště Lipová – lázně 

Filip Worm
ředitel, Základní škola Česká Ves 

Jiří Viterna
ředitel, Střední průmyslová škola Jeseník

Na Gymnáziu Jeseník bylo povodní zasaženo přízemí 7 budov do 
výšky v rozmezí od 5–150 cm, přilehlé plochy a sportovní hřiště. Po 
opadu vody v těchto místech zůstal nános bahna ve výšce 5–50 cm. 
Na úklidu se podíleli učitelé, žáci, rodiče a dobrovolníci. V současnos-

ti probíhají stavební práce ve všech postižených prostorách školy. Následky škod budou 
likvidovány i v příštím roce (tělocvičny, ploty apod.). Výuka byla obnovena po 14 dnech 
(omezený režim), po 3 týdnech pak v plném rozsahu, ale bez topení. Ve škole také probíhá 
výuka 3 tříd ze ZŠ Česká Ves. Nejvyšší škody jsou na majetku školy a učebních pomůckách, 
především pro tělesnou výchovu a vybavení laboratoře. 

Zářijové povodně naši školu zasáhly přímo i nepřímo. Největší škody 
způsobila voda, která tekla ze svahu a  protékala školou v  Jeseníku. 
Na pracovišti v Horních Heřmanicích byla poškozena budova čističky 
odpadních vod. Povodně způsobily komplikace především ve výuce, 

kterou jsme museli přerušit, protože se žáci neměli jak dostat do školy. Nefungovala elek-
trika, netekla pitná voda a nešel plyn. 
Díky rychlé obnově dodávek elektrické energie jsme mohli ubytovat příslušníky HZS, kteří 
pomáhali na Jesenicku odstraňovat povodňové škody. Po opravě plynovodu jsme mohli 
příslušníkům HZS ohřát vodu a zatopit.

Velká voda u  nás ve škole zatopila kotelnu, šatny a  část nářaďovny 
v tělocvičně. Škola tak byla týden mimo provoz. Samotný úklid a vý-
měna kotlů v kotelně pak trvaly asi 14 dní. Asi největší komplikací pro 
nás bylo přerušení dodávek pitné vody. 

Naše škola se nachází nedaleko potoka Staříč, avšak voda k nám při-
tekla hlavně po silnici. Některé místnosti se naplnily vodou až do 
výšky 1,3 metru. V počáteční fázi úklidu nám hodně pomohli hasiči 
a dobrovolníci s vynášením množství bahna. Taktéž naši zaměstnanci 

se podíleli na úklidu školy. Nyní se všichni žáci již mají kde učit, i když se některé opravy 
protáhnou – dle vysychání budov. Tímto bych chtěl poděkovat všem lidem a institucím, 
které se podílely na odstraňování škod a úklidu odpadu v naší škole, nebo nám zapůjčili 
odvlhčovače. 

Zářijová povodeň zničila více než polovinu školy. Voda zasáhla 16 uče-
ben včetně místností pro školní družinu a klub, dále dvě sborovny, pro-
stor vstupního atria a šaten, spojovací koridory, rozsáhlý suterén pod 
školní jídelnou, tělocvičnu a přilehlé prostory, venkovní areál. Priori-

tou pro nás bylo, aby se děti co nejdříve po povodni společně setkávaly, vzdělávaly a trávi-
ly čas v bezpečném prostředí. Díky vstřícnosti škol v Jeseníku se nám podařilo přemístit vý- 
uku do náhradních prostor ve velmi krátkém čase. Třídy vyrazily také na vzdělávací výjezdy 
po celé republice. Těžká situace nás semkla a společně bojujeme za co nejrychlejší návrat 
do normálu. Děkuji všem, kdo se na obnově školy podílí.

 Ničivé povodně zasáhly areál dílen odborného výcviku na Ježkově 
ulici. Byly zatopeny prostory v přízemí, hlavně strojnická hala se stroj-
ním vybavením. Škody evidujeme i  na skeletu budovy, v  několika 
místech voda prorazila zdi a  volně protékala dílnami. Budova školy 

na Dukelské ulici zůstala uchráněna a  fungovala jako evakuační centrum pro obyvatele 
Jesenicka a  složky IZS. Nejtěžším momentem byl výpadek datové a  telefonní sítě. Díky 
krizovému řízení školy a ochotě zaměstnanců organizace pracovat nad rámec svých pra-
covních povinností se škola během 14 dní vrátila do normálního režimu.

OLOMOUCKÝ KRAJ NA SOCIÁLNÍCH SÍTÍCH
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Dobrovolnictví je skvělým posláním

Letošní Dobrovolnický den odstartoval novou tradici. Společně pomáhají zaměstnanci několika úřadů a univerzity.
  Foto | Olomoucký kraj 

Dobrovolnictví není jen o pomoci druhým bez očekávání finanční odměny. Je to ces-
ta, jak se studenti vysoké či střední školy mohou rozvíjet a získávat cenné zkušenosti, 
které pak ocení při hledání prvního zaměstnání. A zdokonalí se nejen v praktických 
činnostech u různých organizací, ale naučí se lidsky obstát v krizích a nových si-
tuacích, které jim pomohou později při adaptaci v pracovním procesu. A mnohdy 
i v osobním životě. 

V Olomouckém kraji je významným hybatelem dění Dobrovolnické centrum Uni-
verzity Palackého v Olomouci. Jeho spolupráce byla nedocenitelná ve spolupráci 
s Krizovým štábem Olomouckého kraje, Českým červeným křížem, Člověkem v tísni 
a dalšími institucemi, kdy se například podařilo během letošního září a října v zápla-
vami zasažených lokalitách Jesenicka zapojit do pomoci stovky dobrovolníků. Stejně 
tak po vypuknutí krize na Ukrajině se hned od počátku Dobrovolnické centrum UP 
stalo místem pro získávání studentů, kteří byli zdarma ochotni pomoci. Právě po-
moc dobrovolníků z řad studentů a zaměstnanců Univerzity Palackého lidem, kteří 
uprchli před ruskou agresí na Ukrajině, ocenilo město Olomouc jako nejvýznamnější 
počin roku 2022. 

Do dobrovolnického dne se zapojují i zaměstnanci úřadů
Nová tradice vznikla letos v říjnu, kdy v rámci Zaměstnaneckého dobrovolnického 

dne spojili své síly zaměstnanci krajského úřadu, města i univerzity a vydali se pomá-
hat do různých institucí. Na Jesenicku například pomáhali v cyklokempu Černý Po-
tok u Vidnavy, kterým se prohnala povodeň, ale také přímo ve Vidnavě v poničených 
domech.  Na Olomoucku se pak zapojili do prací v městské knihovně, domovech 
seniorů, na výstavišti Flora nebo v areálu zdravotnické záchranné služby.

  Juraj Aláč

Významné dobrovolníky Maltézská 
pomoc každoročně oceňuje
Každý rok 5. prosince slavíme Mezinárodní den dobrovolníků, což je skvělá příleži-
tost si připomenout, jak důležitá je tato činnost pro naši společnost. Dobré příkla-
dy dobrovolníků mohou inspirovat další lidi k tomu, aby se sami zapojili a pomohli 
svému okolí. A aby Maltézská pomoc a Olomoucký kraj poděkovaly těm, kteří se 
dlouhodobě a obětavě věnují dobrovolnictví, pořádají už 14. rokem slavnostní udí-
lení cen Křesadlo, které náleží významným dobrovolníkům. Osm komisí vybraných 
dobrovolníků převezme cenu Křesadlo 10. prosince 2024. „Slavnostní večer je nejen 
poděkováním za jejich úsilí, ale i připomínkou pro veřejnost, jak důležité je vážit si 
lidí, kteří svůj čas a energii věnují druhým. Dobrovolnictví je cestou, jak udělat svět 
lepším místem, a Maltézská pomoc je vděčná za každého, kdo se na tuto cestu vydá,“ 
uvedl vedoucí center Maltézské pomoci v Olomouckém kraji Michal Umlauf.
 Juraj Aláč

kresadlo-ok.cz/
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Povodně jsme zvládli díky 
pomoci mnoha lidí

listopad 2024

Olomoucký kraj letos v druhém 
ročníku ankety předal ocenění 
lidem, kteří mají srdce na dlani. 
Cílem je poděkovat lidem a or-
ganizacím pracujícím v sociál-
ních službách za to, že se podí-
lí na tom, aby se ostatním žilo 
lépe. V kategorii Poskytovatel 
sociální péče cenu získala orga-
nizace Charita Jeseník.

Jak vnímáte ocenění Srdce 
na dlani, co pro vás tato cena 
znamená? 

Ocenění Srdce na dlani, kte-
ré Charita Jeseník získala, si 
osobně opravdu velmi vážím. 
Vnímám ho ale především jako 
ohodnocení práce zhruba stov-
ky zaměstnankyň a zaměstnan-
ců, kteří pracují v našich sociál-
ních službách. Mnozí z nich jsou 
„srdcaři“ a dokazují to téměř 
každý den ve své práci. Prokáza-
li to i letos při povodních. Je to 
vlastně jejich cena. 

V čem je vaše činnost unikátní, 
čím jste si ocenění Olomouckého 
kraje zasloužili?

Zaměřujeme se ve své čin-
nosti především na péči o se- 
niory, částečně také na péči 
o lidi se zdravotním postižením. 
Celkem provozujeme šest soci-
álních služeb – od pobytových 

přes ambulantní až k terénní 
pečovatelské službě. V loňském 
roce jsme také ve spolupráci 
s Potravinovou bankou Olo-
mouc otevřeli v Jeseníku vý-
dejnu potravinové a materiální 
pomoci. 

Domnívám se, že naše uni-
kátnost spočívá v tom, že umí-
me velmi aktivně reagovat na 
potřeby lidí v regionu a zřizo-
vat služby, které zde chybějí. 
U některých služeb jsme byli 
na Jesenicku vůbec prvním po-
skytovatelem (např. domov se 
zvláštním režimem pro osoby 
s Alzheimerovou chorobou či 
jinými typy demencí) nebo jsme 
zde jediní (odlehčovací služ-
ba pro seniory, denní stacionář 
pro osoby s kombinovaným 
postižením).

Helena Paschkeová
ředitelka, 
Charita Jeseník

Jitka Richterová
ředitelka, Domov pro seniory 
Javorník a Kobylá nad Vidnavkou

LIDÉ SE SRDCEM NA DLANI | KATEGORIE POSKYTOVATEL SOCIÁLNÍ SLUŽBY

Co vás dokáže ve vaší práci 
potěšit? 

Velkou radost mám pokaž-
dé, když se podaří dosáhnout 
nějaké změny, která má dopad 

do života klientů nebo zaměst-
nanců. A hlavně mě vždy potě-
ší, když jsou s našimi službami 
spokojeni klienti a jejich rodiny. 

 Juraj Aláč

Pohled z okna domova pro seniory není moc optimistický. Pro klienty se ale podařilo zachovat veškerý standard.  Foto | Jitka Richterová

V Domově pro seniory v Koby-
lé nad Vidnavkou žije celkem 
87 klientů. Jsou ubytováni ve 
dvou budovách v obci, každá je 
na jiném břehu řeky Vidnavky. 
Ta se v záři vylila ze břehů a oby-
vatelé domova zažili dramatické 
chvíle. „Připravovat na povodeň 
jsme se začali ve čtvrtek 12. září. 
U vchodů do budov jsme roz-
místili pytle s pískem, zajistili 
dostatek potravin a vody pro 
naše klienty. Živelná pohroma 
nás naplno zasáhla o dva dny 
později, v sobotu. Bylo to složi-
té období, museli jsme zpočátku 
fungovat bez elektřiny a vody, 
zdrojem světla byly pouze nabí-
jecí lampy a svíčky, domovy byly 
zcela odříznuty od veškeré civi-
lizace,“ popsala začátek živelné 
pohromy ředitelka domova Jitka 
Richterová. 

Klienty z přízemí pomohli 
dobrovolní hasiči evakuovat do 
patra, včetně polohovacích po-
stelí. Elektřinu provizorně do-
dával agregát půjčený od jese-
nických hasičů. „Nejdůležitější 
bylo pro nás zajištění elektřiny 
pro klientku, která je závislá na 
kyslíku a používá oxygenátor. 
Převoz do zdravotnického zaří-
zení nebyl možný z důvodu zvý-
šené hladiny Vidnavky a poško-
zených komunikací. Současně 

bylo také nepříznivé počasí, déšť 
a silný vítr, nemohl ani vzlétnout 
vrtulník,“ popsala situaci Jitka 
Richterová. Ještě v sobotu večer 
strhla voda most, který spojo-
val obě budovy, v neděli ráno se 
voda valila přízemím objektu. 

Všude bahno, málo jídla, 
žádné mobilní spojení

Voda zatopila sklady zdravot-
nického materiálu ve sklepích 
i přízemí budovy, vyřadila čistír-
nu odpadních vod i nákladní vý-
tah. Personál pečující o klienty 
musel nouzově přespat v domo-
vě. „Velký problém byl během 
prvních pěti dnů se signálem 
mobilních telefonů. Nedalo se 
nikam dovolat. Mezi dvěma bu-
dovami jsme komunikovali po-
mocí vysílaček, které nám půjčili 
hasiči. V neděli jsme už museli 
počítat krajíce chleba, aby zby-
lo na každého. Nikdo se k nám 
nemohl dostat, žádná pozemní 
ani vzdušná pomoc nebyla mož-
ná,“ popsala dramatickou nedě-
li sociální pracovnice Jaromíra 
Buryánková. Jako první se do 
Kobylé dostali profesionální ha-
siči z Jeseníku, kteří přijeli zma-
povat situaci. Velkou komplikací 
byl nedostatek benzínu pro elek-
trocentrály. Ten nakonec museli 
dopravit vrtulníkem. 

Následky pomáhala 
odstraňovat i armáda

V pondělí 16. září opadla voda 
a do Kobylé přijela první pomoc. 
„Měli jsme tady deset vojáků. 
Pomáhali s obsluhou agregá-
tů, použité prádlo odvezli do 

prádelny v Javorníku, pomáhali 
také odstraňovat bahno okolo 
budovy. Elektrika stále nefungo-
vala, vodu ze sklepa jsme nosili 
v kýblech a zalévali toalety. První 
teplé jídlo klienti dostali na této 
zasažené budově v pondělí, a to 
polévku bramboračku, kterou 
nám uvařili v domově v Javor-
níku. Elektřina pro obě budovy 
byla zprovozněna v pondělí ve-
čer, přísun vody byl zajištěn ve 
středu. Postupně přijížděla další 
materiální pomoc a zásobování, 
pomáhal nám Člověk v tísni, stří-
daly se tu jednotky dobrovolných 
hasičů, dobrovolníci a vojáci, 
místní i občané z okolních obcí 
a města Javorníku. Chod budov 
i celé obce se každým dnem zlep-
šoval. Pracovní týmy se střídaly 
v režimu 48 hodin až do konce 
září,“ uvedla Richterová.

Opravy a návrat k normálu 
budou ještě chvíli trvat

V domově stále nefunguje čis-
tírna odpadních vod ani prádel-
na. Prádlo se proto musí denně 
vozit do Javorníku, kde se třídí 
a pere osobní prádlo. „Ložní prá-
dlo vozíme do chemické čistírny 
a prádelny do Žulové. Náročné 
je pro nás i zajištění převozu 
stravy z jedné budovy na dru-
hou budovu. V obci totiž zůstal 
jen jeden most a naši pracovní-
ci musejí třikrát denně dovážet 
jídlo ve várnicích dlouhou objí-
žďkou. Podařilo se nám už ale 
opravit a zprovoznit kotelnu,“ 
uzavírá dramatické vyprávění 
Jitka Richterová. 

 Juraj Aláč

Babička roku předvedla, 
že věk je jenom číslo

Devadesátiletá Danuše Nováková z Jihočeského kraje vyhrála celostátní finále soutěže Babič-
ka roku 2024. Na druhém místě skončila Eliška Černá z Královéhradeckého kraje a třetí pozici 
vybojovala Marie Zajícová z Olomouckého kraje. Finále soutěže se uskutečnilo v závěru října 
v Olomouci. Soutěž Babička roku není jen o dovednostech a talentu, ale také o odvaze a od-
hodlání inspirovat ostatní.  Foto | Milena Hesová, KRSOL

Kreativní vzdělávání jako 
cesta k inovaci ve školství
Objevovat nové výukové metody, 
rozvíjet talent studentů a posi-
lovat dovednosti, jako je kritické 
myšlení a spolupráce, pomáhá 
nyní učitelům středních škol 
v Olomouckém kraji projekt za-
měřený na kreativní vzdělávání. 
Projekt IDZ OK, který od září roz-
víjí kompetence pedagogů, vede 
Inovační centrum Olomouckého 
kraje (ICOK).

Cíle kreativního vzdělávání 
v Olomouckém kraji

„Kreativní vzdělávání je inova-
tivní pedagogický přístup, který 
klade důraz na aktivní zapojení 
studentů prostřednictvím nových 
metod. Naším cílem je podpořit 
myšlení, experimentování a ob-
jevování ve školním prostředí. To 
zahrnuje širokou škálu činností, 
od projektové výuky přes drama-
tická vystoupení až po audiovizu-
ální tvorbu,“ vysvětlila Karolína 
Balcárková, vedoucí Krajského 
centra kreativního vzdělávání 
(KCKV). Doplnila, že ICOK se 
kromě projektu NašlápnuTO, 
který podporuje podnikavost 

mezi studenty, zaměří i na rozvoj 
KCKV, které bude sloužit ke zvy-
šování kompetencí pedagogů.

Plány do budoucna
„V rámci projektu IDZ OK 

jsme zahájili spolupráci se šes-
ti středními školami v regionu, 
například s Gymnáziem Hejčín 
a Střední školou designu a módy 
v Prostějově. Naším cílem je 
mentorovat pedagogy tak, aby 
kreativní metody dokázali úspěš-
ně implementovat do výuky. Od 
příštího roku plánujeme pravi-
delné workshopy a dvě odborné 
konference na toto téma,“ doplni-
la Karolína Balcárková.

 Petra Pášová
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Dotační podmínky pro rozvoj malých obcí, informace k eDokladu nebo plán na obnovu dětských hřišť byly jen částí nabitého programu konference (znění v tajence), která se v Olomouci uskutečnila na konci října. Její účastníci se do-
zvěděli řadu praktických informací k problémům, které starostové na vesnicích často řeší. Například to, jak modernizovat veřejné osvětlení, uspořit za energie nebo jaké legislativní a stavební požadavky musí obecní budovy splňovat 
po roce 2030. Tajenku křížovky zasílejte včetně kontaktních údajů (jméno a adresa) do 29. listopadu 2024 na e-mailovou adresu: tajenky.olkraj@regvyd.cz. Jména tří vylosovaných luštitelů zveřejníme v následujícím čísle novin a od 
Olomouckého kraje získají věcné ceny. Výherci minulé tajenky ve znění POTRAVINOVÁ BANKA jsou: Miroslava Baďurová, Olomouc, Ladislav Bystroň, Zlaté Hory, Oldřich Lošťák, Prostějov.
Luštitel odesláním znění tajenky uděluje správci (Regionální vydavatelství, s.r.o., IČ: 27846717) souhlas se zpracováním svých osobních údajů (jméno, příjmení, e-mail, telefonní kontakt a adresa), a to ve smyslu Nařízení Evropského Parlamentu a Rady (EU) 2016/679 ze dne 27. 4. 2016 o ochraně fyzických osob v souvislosti se zpracováním osobních údajů a o volném 
pohybu těchto údajů (GDPR). Uvedené osobní údaje je nutné zpracovávat za účelem správy dat souvisejících s vyhlášením vybraných luštitelů křížovky zajišťované správcem. Tyto údaje budou správcem zpracovávány pouze po dobu nezbytně nutnou, po vyhlášení budou ihned odstraněny.

|

MĚSÍČNÍK OLOMOUCKÝ KRAJ

■ Olomoucký kraj – periodický tisk  
Olomouckého kraje 
■ Vydává Olomoucký kraj ve spolupráci 
se společností Regionální vydavatelství s.r.o. 
■ Adresa vydavatele: Olomoucký kraj, 
Jeremenkova 40a, 779 00 Olomouc, IČO: 60609460  
■ Registrováno pod číslem MK ČR E 13609 
■ Redakční rada:  
Luděk Niče, Vladimíra Hacsiková, Ondřej Polák
■ Redakce:  
Mgr. Juraj Aláč, olkraj@regvyd.cz 
■ Distribuci do všech schránek v kraji zajišťuje Česká 
distribuční k.s., reklamace na dodávku novin na čísle 
732 530 071 nebo e-mail: karal@regvyd.cz 
■ Inzerce: 
Tomáš Karal – 732 530 071, karal@regvyd.cz, 
Michal Novák – 739 724 774, novak@regvyd.cz
■ Číslo 11, ročník 23. 
■ Toto číslo vychází 15. listopadu 2024 
■ Náklad 275 000 kusů 
■ Uzávěrka příspěvků do dalšího čísla  
je 21. listopadu 2024

SUDOKU

KŘÍŽOVKA PRO VÁS

OMALOVÁNKA PRO DĚTI TIRÁŽ

listopad 2024



9rozhovor

Radka Urbanová Kovaříková: Každé 
zhruba sté narozené dítě je autistou

|

Radka Urbanová Kovaříková vede speciální 
základní školu ve Šternberku, která má i odloučené 
pracoviště na základní škole při psychiatrické 
léčebně. Od 1. září tohoto roku přibyla nová pobočka 
v Olomouci, zaměřená výhradně na děti s poruchami 
autistického spektra. Tato škola je teprve druhým 
zařízením svého druhu v České republice. A právě 
o této škole jsme si povídali v našem rozhovoru.

V čem je kraj dobrý a kde má ještě rezervy. Úřad vyhodnotil názory lidí i firem 

listopad 2024

Jak se vám podařilo otevřít 
takovou speciální školu? Co 
vás k tomu vedlo?

Je to splněné přání nejen mé, 
ale hlavně rodičů, kteří mají 
doma děti s poruchami autis-
tického spektra a dlouhodobě 
pociťovali nedostatek 
vhodných míst, kam 
by mohly jejich děti 
chodit do školy. 
Mnoho rodičů 
muselo své děti 
vozit do speciál-
ních škol velmi 
daleko. Krajský 
úřad, jakožto zřizo-
vatel, si tento problém 
uvědomoval a uvolnil na 
opravy a vybavení školy tři milio-
ny korun. Jsem takovým kataly-
zátorem, který dostal tuto školu 
na starost, a snažím se její pro-
voz co nejvíce přiblížit potřebám 
dětí i jejich rodin. Podle statistik 
se zhruba každé sté dítě narodí 
s poruchou autistického spektra 
a neurovývojových poruch obec-
ně přibývá.

Čím to je?
Existuje spousta teorií – dří-

ve se třeba říkalo, že je to pro-
to, že se maminky tolik nemazlí 

s dětmi, nebo že se děti nevhodně 
stravují, což je fikce. Děti s auti-
smem vždycky byly, přesná příči-
na vzniku ovšem stále ještě není 
známa, pravděpodobně se jedná 
o více faktorů včetně genetiky. 

Toto je teď opravdu můj ná-
zor, ale neurovývojových 

poruch přibývá proto, 
že je náš genetický 

materiál čím dál 
více oslabený. Po-
pulace je obecně 
fyzicky i psychic-
ky méně odolná. 

Říká se, že děti 
s autismem mají už 

od narození oslabenou 
imunitu, a když přijdou 

infekty, očkování, tak je tělo ne-
unese, protože má oslabenou 
imunitu už od miminka. Bohužel 
si myslím, že trend s tímto posti-
žením bude narůstat právě kvůli 
tomu, že jsou děti s touto poru-
chou, i vlastně zdravá populace, 
nemocnější, málo odolná.

Je tedy možné vzniku těch-
to poruch nějak předejít?

Z velké části jde o genetiku. 
Pokud jsou rodiče zdravotně 
oslabeni, riziko přenosu na po-
tomky je vyšší. Bohužel, celá 

populace je dnes náchylnější ke 
zdravotním komplikacím.

Porucha autistického spektra 
je častější u chlapců

Ve škole máte většinu 
chlapců, převahu nad dív-
kami. Proč tomu tak je?

Ano, máme 40 chlapců a pou-
ze 5 dívek. Kdo ví, s čím to sou-
visí, vědci stále zkoumají, proč 
má autismus větší dopad na 
chlapce a jsou k neurovývojovým 
poruchám náchylnější. Možná 
i proto, že ženy jsou takové odol-
nější, musí porodit děti, udržet 
rod, uživit je. Tím samozřejmě 
nechci muže shazovat, ale je 
opravdu více chlapců autistů, to 
je realita. 

Jak jsou rozdělené třídy ve 
vaší škole?

Máme celkem sedm tříd, šest 
z nich je v režimu od čtyř do šes-
ti dětí, kde se jim věnuje vždy 
jeden učitel a dva jeho asistenti, 
tedy celkem tři pedagogičtí pra-
covníci. Jedna ze tříd je běžná 
základní škola pro děti, které 
přicházejí z inkluzivního vzdělá-
vání. Tyto děti nemají mentální 
znevýhodnění, ale autismus jim 
ztěžuje integraci do běžného ko-
lektivu. Tato třída pojme až čtr-
náct dětí a zde máme dva učitele 
a dva asistenty, aby se děti mohly 
rozdělit a pracovat i samostatně.

A nabízíte také přípravný 
stupeň pro předškolní děti. 

Ano, pro děti od 5 do 8 let. 
Tento stupeň je obrovskou vý-
hodou, protože se děti, které 
třeba ještě neumí komuniko-
vat, postupně adaptují na školní 
prostředí.

Pro rodiče dětí to musí být 
ohromná úleva, že. 

Ano, je to pro ně velká úleva. 
Rodiče byli často zvyklí pouze na 
nepřetržitou péči o dítě. Děti mo-
hou být u nás od půl sedmé ráno 
do čtyř odpoledne. Rodiče tak 
mohou normálně fungovat, pra-
covat a věnovat se i svým vlast-
ním potřebám. Jsou z toho často 
úplně dojatí, a to i já (úsměv).

U nás se i vaří, pere a uklízí. 
Připravujeme děti na 
běžný dospělý život

Co všechno děti v rámci 
vaší školy absolvují?

Procházejí si celou základní 
školou od předškolního stupně 
až po přípravu na dospělost. Učí-
me je i sebeobslužným doved-
nostem – vaření, praní, úklidu. 
Chceme, aby byly připravené na 
život co nejvíce samostatně.

Každé dítě s autismem je 
jedinečné. Jak pracujete 
s touto různorodostí?

Každé dítě má jiné potřeby – 
některé se rády mazlí, jiné po-
třebují prostor, někdo má rád 
světlo, jiný ho nesnese. Snažíme 
se přizpůsobit každému dítěti 
individuální přístup. Říkám, že 
děti s autismem jsou jako jádra 
vlašských ořechů. Potřebujeme 
je rozlousknout a dostat se k je-
jich podstatě, abychom jim moh-
li opravdu pomoci.

Mají děti s autismem něco 
společného?

Spojuje je smysl pro řád a po-
třeba jasného přehledu o tom, co 
se bude dít. Naše škola je založe-
na na vizualizaci a strukturova-
ném prostředí, kde každé dítě ví, 
co má dělat a co bude následo-
vat. Tato jistota jim pomáhá cítit 
se bezpečně a lépe zvládat každo-
denní situace. Děti, co jsou v běž-
né základní škole, mají klasický 

rozvrh a ví, co se bude dít, jen si 
ho postupně odškrtávají. Další 
děti mají plán na den ve formě 
piktogramů a některé ve formě 
předmětů. Ráno si odlepí autíč-
ko, že jsou tady, přijeli a nalepí si 
tam sešit – škola, hrneček – sva-
čina, nebo botičku – jde se ven. 
Některé děti i významně potře-
bují přenos, že něco končí a něco 
začíná. Používají třeba takovou 
tranzitní kartu, kterou si nosí 
s sebou, a ta jim pomáhá s tím-
to přesunem k jiné aktivitě. Mají 
je třeba už z domova, když jedou 
sem.

Jak vypadá běžný den jed-
noho vašeho žáka?

Začínáme uvítáním – děti se 
dozvídají, kolik nás je, jaké je po-
časí, co je v rozvrhu. Vše je pro 
děti vizualizované, některé mají 
rozvrh slovně, jiné v piktogra-
mech či předmětech. Celý den se 
odvíjí v pravidelném rytmu a na 
konci si rekapitulujeme, co jsme 
zvládli. To vše jim dává jistotu 
a stabilitu.

Jaké speciální pomůcky ve 
škole využíváte?

Máme místnosti s prvky Snoe- 
zelen, což je speciální relaxační 
a výuková místnost, různé senzo-
motorické pomůcky, individuál- 
ní učebny. Nabízíme muzikote-
rapii, ergoterapii a další aktivity, 
které dětem pomáhají uvolnit se 
a rozvíjet.

 Radka Kmochová

Podnikatelé, obyvatelé Olo-
mouckého kraje, ale také pří-
spěvkové organizace se zapojili 
do dalšího ročníku dotazníko-
vého šetření, ve kterém krajský 
úřad zjišťoval, s čím jsou lidé při 
kontaktu s úřadem spokojeni, co 
jim naopak vadí, případně v čem 
by se měl zlepšit. Dotazník vypl-
nily stovky respondentů, kteří 
nešetřili chválou, ale nebáli se 
ani kritizovat.

„Předně bych chtěl všem po-
děkovat za to, že dotazník vypl-
nili a odeslali ke zpracování. Moc 
mě těší zájem lidí o veřejnou 
správu – například občané nám 
letos poslali 403 vyplněných for-
mulářů, což je skoro dvojnásobek 

loňské návratnosti,“ uvedl ředi-
tel Krajského úřadu Olomoucké-
ho kraje Lubomír Baláš. 

Všemi došlými podněty se 
krajský úřad bude zabývat. To 
je ostatně podstata celého do-
tazníkového šetření – dozvědět 
se, co funguje a co může krajský 
úřad ještě zlepšit. Od veřejnosti 
získal úřad například podněty 
týkající se webových stránek, je-
jich přehlednosti a způsobu vy-
hledávání a získávání informací. 
Ty byly ihned projednány a je-
jich výsledkem bude zavedení 
jednoduchého našeptávače, kte-
rý pracuje s umělou inteligencí 
a uživateli dopředu nabídne nej-
častěji hledané výrazy.

V podnikatelském sektoru 
získal kraj také cenné podně-
ty. Společně s podnikateli bude 
hledat nové způsoby propagace 
úspěšných firem a živnostníků 
a jejich certifikovaných výrobků 
regionálního značení. „V nasta-
veném trendu dotazníkových 
šetření budeme pokračovat 
i v následujících letech. Předpo-
kládám, že některé otázky zazní 
v příštím roce poprvé, u jiných, 
opakujících se, budeme sledo-
vat jejich trend v čase. Získávat 
zpětnou vazbu od různých cílo-
vých skupin partnerů krajského 
úřadu je pro nás nesmírně důle-
žité,“ dodal ředitel Baláš. 

 Vladimíra Hacsiková

Speciální učebny pomáhají dětem se lépe soustředit a rozvíjet.  Foto | zspropas

Třídy pro děti s poruchou autistického spektra jsou uzpůsobeny pro jejich vzdělávání.  Foto | zspropas
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www.termolux.cz

KE KOUPI

Tel.: 773 457 835 | Rolsberská 635/38, Olomouc
olomouc@temolux.cz+420 584 411 171, +420 584 487 709                                                 

info@sosjesenik.cz | U Jatek 916/8, 790 01 Jeseník | www.sosjesenik.cz

Maturitní obory

Farmářství
• Výrobce kožedělného zboží-sedlář (stipendium)
• Zemědělec-farmář (stipendium)
• Včelař   
• Opravář zemědělských strojů
• Jezdec a chovatel koní
• • Podkovář a zemědělský kovář
  (stipendium) 
• Umělecký kovář a zámečník, 
  pasíř (stipendium)

Gastronomie a potravinářství
• Cukrář
• Pekař (stipendium)
• Kuchař-číšník
• Řezník-uzenář (stipendium)

Obory s výučním listem

TVRDÉ DŘEVO – nesušené
polínka 50 cm  1 340 Kč
polínka 33 cm  1 390 Kč
polínka 25 cm  1 490 Kč
MĚKKÉ DŘEVO – nesušené
polínka 50 cm  1 000 Kč
polínka 33 cm  1 050 Kč
polínka 25 cm  1 100 Kč

TVRDÉ DŘEVO – vzduchosuché
Polínka 50 cm nebo 33 cm  2 400 Kč

Cena je uvedena za 
1PRMS (prostorový metr 
sypaný) vč. DPH.
Odběrné množství 5-20 PRMS.

METROVKY SKLÁDANÉ:
Tvrdé dřevo  1 750 Kč
Měkké dřevo 1 300 Kč
Cena je uvedena za 1PRMR (prostorový 
metr rovnaný ) vč. DPH.
Odběrné množství 10 PRMR.

NY o 6 %.

ZDARMA

www.drevohabrovany.czobjednavky@drevohabrovany.cz
+420 739 572 972

DOPRAVA ZDARMA 

DOPRAVA ZDARMA 
CENÍK PLATNÝ OD 1. 9. 2024

PRODEJ – REALIZACE

Vše skladem!

Laminátové 
podlahy 
od 199,- 

Interiérové 
dveře PORTA 
za nejnižší ceny

Kusové 
koberce 
-50 %

Půjčovna 
nářadí

Další slevy
na e-shopu 
jehla.cz

-36 %  
PVC TexStyle  
380,-  245,-/m2

-20 %
Bytový koberec 
209.- 167,-/m2

OLOMOUC – Horní Lán, vedle Mc.Donald‘s • tel.: 724 087 813, e-mail: olomouc@jehla.cz
ZÁBREH – Ceskoslovenské armády 2116/34a, 789 01- vedle Kau�andu
tel.: 724 783 391, e-mail: kobercejehla@seznam.cz     www.jehla.cz

listopad 2024
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Příběhy palných zbraní
7. 11. 2024 – 14. 9. 2025, Vlastivědné muzeum v Olomouci, sál sv. 
Kláry
Unikátní výstava Příběhy palných zbraní ukazuje vojenské, lovecké, civilní 
a sportovní palné zbraně ze sbírek Vlastivědného muzea v Olomouci a Výcho-
dočeského muzea v  Pardubicích. Výstava představí ucelenou kolekci ručních 
palných zbraní vytvořených a užívaných od počátku 17. století po současnost. 
Jejím cílem je zdůraznění různorodosti užití, funkce a vzhledu palných zbraní 
v  průběhu staletí, přiblížení procesu jejich výroby a  řemeslného zpracování 
i uplatnění technologických novinek a zajímavostí při jejich vzniku. Tyto aspekty 
budou lidem přiblíženy prostřednictvím příběhů reflektujících osudy vybraných 
exponátů a  jejích tvůrců i  rozmanité cesty jednotlivých zbraní do muzejních 
depozitářů.

A Paris. Evropská moderna v ateliéru sběratele
Do 23. 3. 2025, Muzeum a galerie v Prostějově
Výstava jako celek ctí generálně chronologický přístup, a  to od přelomu 
19. a 20. století, kdy se Francie a Paříž již pevně zapsaly jako cílové destinace ev-
ropské výtvarné moderny, až do konce 20. století. Pro české země je zlomovým 
aktem zrození československé státnosti roku 1918 s výrazným podílem české 
umělecké scény usedlé v Paříži. Expozice představí i meziválečné umění, období 
po válce i nástup komunismu až do roku 1989, kdy je Francie přítomna v českém 
výtvarném diskursu jako země, která se formativně po více než století spolupo-
dílela a podílí na minulých a současných podobách podstatné části české umě-
lecké výpovědi. Francouzský čas se pevně vepsal do tvoření v českých zemích.

Co je za sklem?
Do 26. 1. 2025, Muzeum Komenského v Přerově
Výstava ukazuje výsledky mnohaletého výzkumu, jehož cílem bylo zmapování 
unikátní kolekce lidových podmaleb na skle ve sbírce výtvarného umění Muzea 
Komenského v Přerově. Každá chalupa nebo stavení měly obraz malovaný na 
skle, návštěvníci se tak seznámí s  historií sbírky, vývojem, technologiemi, re-
staurováním i širokou škálou motivů podmaleb na skle. Celkem je k vidění přes 
100 lidových podmaleb především moravské provenience, uchovávaných v de-
pozitářích muzea a jen zřídka divákům prezentovaných. Jde o první souhrnnou 
prezentaci tohoto českého fenoménu v Přerově. 

Výlet zpět o miliony let
30. 11. 2024 – 6. 4. 2025, Vlastivědné muzeum v Šumperku, 
Muzejíčko
Nová výstava provede malé i velké návštěvníky stovkami milionů let vývoje ži-
vota na Zemi. Na cestě časem poznají obří přesličky a trilobity, uvidí dinosaury, 
navštíví tygra šavlozubého a putování zakončí s lovci mamutů. Tradičně interak-
tivní výstava bude tentokrát doplněna i několika autentickými exponáty. Děti 
se seznámí se základními geologickými obdobími od prvohor až po starší čtvr-
tohory. Chybět nebudou ani oblíbení dinosauři, pravěká jeskyně nebo mamut. 
Výstava je vhodná pro předškoláky a žáky základních škol.

K líci zbraň! 
Do 5. 1. 2025, Vlastivědné muzeum Jesenicka, Vodní tvrz
Zbraně a předměty spojené s válkou, vojenským životem či rekreační střelbou 
jsou přirozenou a poměrně bohatou součástí muzejních sbírek, a to již od po-
čátků jejich vznikání. Nejinak je tomu v případě VMJ, které se může pyšnit ně-
kolika typově rozsáhlejšími kolekcemi či unikátními jednotlivými kusy. Výstava 
představí výběr z tohoto fondu zbraní, zbroje či výstroje od nejstarších dob až 
po první desetiletí 20. století.

Malé královské sênek – 
kniha, která pohladí

VÝSTAVY

Ne, nemýlíte se, jde o převyprá-
vění knihy Malý princ (Antoine 
de Saint-Exupéry) do hanáčtiny. 
Aneb jak sami autoři na obalu 
uvádí: „Malé královské sênek – 
najisto, je to ta knižka, keró na-
psal ten slavné „Exipéry“ o tem 
postavó malym, ale dôšó velê-
kym děckô, kery spadlo na Zem 

má jich doma přes 350, ale hlav-
ně mecenáškou překladů Malé-
ho prince do různých českých 
a moravských nářečí. Naše ha-
nácké je už páté v pořadí.

Do hanáčtiny převyprávěli 
příběh hanáčtí patrioti Miroslav 
Hrabčík a Jan Krejčí, milovníci 

Hané, hanáckého folkloru a udr-
žovatelé hanáckých tradic. Oba 
působí v rámci vystoupení ha-
náckých souborů, při moderaci 
masopustů nebo naposledy le-
tos v září při setkání Hanáků po-
řádaném v Příkazích Hanáckým 
folklórním spolkem, pod jehož 
patronací kniha vznikla.

S autory převyprávění, ilust-
rátorem knihy, mecenáškou 
vydání a dalšími spolutvůrci 
nové knížky se budete moci se-
tkat 30. listopadu v Příkazích. 
V rámci akce Hanácké Vánoce 
spojené s trhy bude možné za-
koupit knihu samotnou, ale od 
15:30 proběhne i její veřejný 
křest. Kniha pak bude k dostání 
ve vydavatelství Jota. 

 Juraj Aláč

30. listopadu, 15:30
Křest knihy v Příkazích

a potkalo se s tém ôstaraném 
pilotem, a keró si včêl mužete 
přečést ê v hanáčtěně. 

Pomyslnou duchovní matkou 
tohoto díla je Martina Dlabajo-
vá, která je nejen sběratelkou 
jazykových vydání této knihy, www.jota.cz 

Nominujte inspirativní osobnost nebo počin 

Knihovny z regionu slaví i celostátní úspěch

Opět září hvězdy venkovských knihoven

Nominujte inspirativní osob-
nost nebo počin na Cenu za 
přínos v oblasti kultury za rok 
2024! 

Do 5. ledna 2025 můžete tra-
dičně zasílat návrhy na udělení 
Cen Olomouckého kraje za pří-
nos v oblasti kultury za letošní 
rok. Kandidáty lze nominovat 
v kategoriích hudba, výtvarné 

umění, divadlo, film, rozhlas, te-
levize a literatura. Zvlášť se bude 
vyhlašovat Cena za celoživotní 
přínos v oblasti kultury (dvo-
rana slávy), Cena za výjimečný 
počin v oblasti péče o kulturní 
dědictví, tradiční lidové kultu-
ry, ochrany a popularizace kul-
turních hodnot, Cena za pod-
poru v oblasti kultury a Cena 

veřejnosti, o které rozhodnou 
hlasy občanů našeho regionu. 

Nominace lze zasílat od 
10. prosince do 5. ledna 2025 
na adresu Olomoucký kraj, Od-
bor sportu, kultury a památko-
vé péče, Jeremenkova 40a, Olo-
mouc či elektronickou cestou na 
e-mail: posta@olkraj.cz.

 Tereza Šilhavá Zapletalová

U příležitosti Týdnu knihoven 
byly za účasti ministra kultu-
ry ČR uděleny ceny Knihovna 
roku a další ocenění. V prestižní 
soutěži uspěly hned dvě knihov-
ny z našeho kraje. Městskou 
knihovnou roku se stala Městská 
knihovna T. G. Masaryka Šum-
perk a zvláštní ocenění v kate-
gorii základní knihovna si od-
nesla Knihovna Bohdíkov. Tyto 
úspěchy potvrzují, že knihovníci 
a knihovny v Olomouckém kraji 
hrají důležitou roli jak na regio-
nální, tak na celostátní úrovni.

 Tereza Šilhavá Zapletalová Ocenění pro knihovny znamená nejen prestiž, ale i finanční odměnu. Foto | Olomoucký kraj 

Olomoucký kraj ocenil i letos 
nejlepší knihovníky. Ze 17 no-
minací byly odbornou porotou 
vybrány čtyři nejlepší knihovni-
ce, které si za svou neúnavnou 
práci vysloužily prestižní oceně-
ní. Cílem akce je především po-
děkování aktivním knihovníkům 
venkovských knihoven za jejich 
práci a obětavost a zároveň po-
zvednutí prestiže jejich činnosti 
a vyjádření podpory těmto pra-
covníkům na krajské úrovni.

Výsledky letošního  
ročníku:
1. místo: Petra Danihelová 
z Knihovny Grygov
2. místo: Petra Balcárková 
z Knihovny Postřelmov
3. místo: Veronika Pleska 
z Místní knihovny Horní 
Moštěnice

Vyhlášena byla také vítězka 
ceny MARK Olomouckého kra-
je 2024, kterou vyhlašuje Svaz 
knihovníků a informačních pra-
covníků České republiky. Toto 

ocenění získala Lucie Svobodní-
ková z Městské knihovny Lipník 
nad Bečvou.

 
 Tereza Šilhavá Zapletalová

Předávání ocenění nejlepším knihovníkům se uskutečnilo v  olomouckém Červeném kostele 
v polovině října. Foto | Olomoucký kraj 

listopad 2024

SOUTĚŽ O KNÍŽKU V HANÁČTINĚ

Kdo byl inspirací pro A. de Saint-Exupéryho 
k napsání Malého prince?
a) princ Ludvík XVII., b) Král Ječmínek, c) Pražské Jezulátko 

Své odpovědi, včetně kontaktních údajů, zasílejte do čtvrtka 
30. listopadu na e-mailovou adresu tiskove.oddeleni@olkraj.cz, 
do předmětu uveďte slovo SOUTĚŽ.
Dva vylosovaní soutěžící získají knížku Malé královské sênek 
od vydavatelství Jota, daruje ji mecenáška Martina Dlabajová.
V minulém čísle jste soutěžili o vstupenky na koncert Krása 
v tónech zakletá. Správnou odpovědí na otázku, který 
z olomouckých arcibiskupů byl žákem Beethovena, byla varianta 
b) Rudolf Jan. Výherci jsou Natálie Benešová a Bronislava 
Nečesaná. Gratulujeme!

Regionální centrum Olomouc ve spolupráci 
s Olomouckým krajem Vás zvou na 
každoroční vánoční jarmarky 

Adventní středy 

atrium Regionálního centra Olomouc 
27. 11., 4. 12. a 11. 12. 2024
od 9 do 13 hodin 
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Prezident Petr Pavel přijal mladé 
olympioniky na Pražském hradě

Čtyři medaile z hasičské 
olympiády

listopad 2024

Profesionální hasiči HZS Olo-
mouckého kraje se zúčastnili 
v polovině září patnáctých Svě-
tových hasičských her (World 
Firefighters Games), které hos-
tilo dánské město Aalborg. Sou-
těž byla uspořádána tradičně 
ve stylu olympijských her. Po 
úvodním zahajovacím ceremo-
niálu se 3000 hasičů z celého 
světa účastnilo soutěží ve více 
než 40 disciplínách. 

Náš kraj reprezentovali Mi-
chal Přecechtěl ze stanice Olo-
mouc a Daniel Kouřil ze stanice 
Zábřeh. „Oba závodili v silné 
konkurenci v disciplínách TFA 
a v tzv. Stairrunu, což je výběh 
do schodů. Jelikož se v Aalborgu 

nenachází vhodná výšková bu-
dova, tak využili pořadatelé ven-
kovního schodiště vedoucího 
k vysílači umístěnému na kopci 
uprostřed města. Startovní listi-
na byla plně obsazena závodníky 
ze 32 zemí celého světa. I v takto 
silné konkurenci dokázali naši 
zkušení borci zabodovat a umís-
tit se na stupních vítězů,“ uvedla 
mluvčí HZS Olomouckého kraje 
Lucie Balážová. Michal Přece-
chtěl v TFA vybojoval zlato v ka-
tegorii 45–50 let, Daniel Kouřil 
také svou kategorii 50+ vyhrál. 
Ve výběhu do schodů získal Mi-
chal bronz, Daniel opět stanul 
na příčce nejvyšší.

 Juraj Aláč

Na Pražském hradě se v polovi-
ně října odehrálo slavnostní se-
tkání, kdy prezident Petr Pavel 
přijal úspěšné mladé sportov-
ce, kteří reprezentovali Českou 
republiku na letních olympij-
ských a paralympijských hrách 
v Paříži, ale také na letošní Letní 
olympiádě dětí a mládeže. Mezi 
hosty byli také trenéři a členové 
realizačních týmů, kteří spor-
tovce podporovali na jejich cestě 
za úspěchem.

Setkání se zúčastnili i zá-
stupci Olomouckého kraje, kte-
ří zazářili na Letní olympiádě 
dětí a mládeže, která se konala 
letos v červnu v Českých Budě-
jovicích. Tito mladí sportovci si 
z akce odnesli nejen cenné zá-
žitky, ale i zasloužená ocenění Setkání s prezidentem bylo pro mladé sportovce odměnou za jejich výkony.  Foto | ČOV

Z OLOMOUCKÉHO KRAJE SE MEDAILOVĚ PROSADILI

Albert Basaraba (kanoistika) – 2x zlatá
Sára Dudová (atletika) – 1x zlatá
Barbora Ondráčková (kanoistika) – 3x zlatá, 1x bronz
Josef Valenta (kanoistika) – 1x zlatá, 1x stříbrná, 1x bronz

za své výkony. Prezident popřál 
všem přítomným hodně úspě-
chů do budoucna a zdůraznil, 
jak důležité je podporovat mla-
dé talenty v jejich sportovních 
ambicích.

 Radka Kmochová

Studenti našeho gymnázia se 
sportovní přípravou mají 14 ho-
din sportovního tréninku jako 
součást běžného vyučovacího 
rozvrhu. Dále mají možnost 
studovat podle individuálního 
vzdělávacího plánu nebo žádat 
o úpravu organizace vzdělává-
ní. Jedná se o možnost, když 
studentům sportovní přípra-
va zasahuje do výuky, využít 
konzultací všech učitelů ško-
ly k vysvětlení probírané lát-
ky, rozplánování přezkoušení 
a uzavírání známek a také využít 

online výuku a konzultace přes 
portál Teams.

Škola plně respektuje repre-
zentaci studentů za ČR. Uvolňuje 
je na všechny soutěže a soustře-
dění. Velkou podporu mají stu-
denti především od pedagogů, 
kteří se jim velmi často věnují 
nad rámec svých pracovních po-
vinností. Vytvářejí jim výukové 
plány učiva, strukturalizují uči-
vo, pomáhají s výukovými ma-
teriály. Zakládáme si na indivi- 
duálním přístupu a respektuje-
me jejich sportovní zatížení. 

Letos získali dva naši studen-
ti ocenění Talent Olomoucké-
ho kraje. Jakub Menšík, tenis 
a Kristýna Piňosová, lodní třída 
IQ Foil, oba jsou olympioni-
ky z Paříže 2024 a mistry světa 
ve své věkové kategorii za rok 
2023. 

Michal Müller
ředitel, 
Gymnázium Jiřího Wolkera

PŘEDSTAVUJEME MLADÉ SPORTOVCE | PROSTĚJOVSKÉ GYMNÁZIUM VYCHOVÁVÁ SPORTOVNÍ TALENTY

Kristýna Piňosová a Jakub Menšík (oba uprostřed) získali letos ocenění Talent Olomouckého kraje. Jejich učitelé jsou na ně patřičně hrdí.
  Foto | 2x Radka Svobodová

Hasiči z Olomouckého kraje s cennými kovy.  Foto | HZS Olomouckého kraje

Letošní desátý ročník charita-
tivního vánočního běhu pomůže 
celkem osmi neziskovým organi-
zacím. Zážitkový běžecký závod 
na 5 kilometrů Christmas Night 
Run na olomouckém Výstavišti 
Flora je připraven na 7. prosince 

Vánoční noční běh Olomoucí pro dobrou věc

od 17 hodin. Zájemci se musí 
zaregistrovat na webových 
stránkách závodu. Odpoledne je 
připraven i dvoukilometrový zá-
vod pro děti Fénix Run. Výtěžek 
pomůže organizacím Za Sklem 
o.s., Společné cesty, Žlutá stužka 

– proti předsudkům, Černí koně, 
Nadační Fond La VIDA LOCA, 
Epigenteo, Fuck Cancer a Na-
dačnímu Fondu Modrý Hroch. 

 Foto: christmasrun.cz

www.christmasrun.cz


